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Inleiding  
In opdracht van de rekenkamercommissie uit de gemeenteraad van Zevenaar is een onderzoek 
uitgevoerd naar het belang van TEB voor de gemeente Zevenaar. De rekenkamercommissie wil 
weten wat TEB de gemeente Zevenaar oplevert (doeltreffendheid) en hoe zich dat verhoudt tot de 
gemeentelijke bijdrage (doelmatigheid). Daarnaast is de rekenkamercommissie op zoek naar waarom 
TEB is opgericht, wat ze doen, hoe zich dat verhoudt tot lokaal en sub regionaal (Liemers) 
economisch beleid en hoe de triple-helix samenwerking verloopt en in Zevenaar wordt beleefd. 
Met het rapport Belang The Economic Board voor Zevenaar van oktober 2020 is een eerste concept 
van de rapportage voor bestuurlijk wederhoor opgeleverd. Met deze notitie is de reactie van het 
college geformuleerd. 
 
Onderzoeksaanpak 
Door de onderzoekers zijn onderzoeksvragen geformuleerd en via literatuuronderzoek van de 
relevante beleidsdocumenten en interviews met stakeholders zijn de data verzameld en getoetst aan 
de hand van een normenkader om zodoende tot bevindingen en een tot beoordeling te komen. 
In totaal is met 8  bestuurders, ambtenaren en andere medewerkers van bij de TEB betrokken lokale 
en regionale overheidsinstellingen en ondernemersverenigingen gesproken. Met 15 Zevenaarse 
bedrijven en 6 beleidsadviseurs Economische Zaken van gemeenten uit de regio hebben telefonische 
interviews plaatsgevonden. 
 
Over de feiten 
Voor de besluitvorming over de TEB in 2015 wordt alleen verwezen naar de documenten daarover in 
de voormalige gemeente  Zevenaar. In  2015 is ook in de voormalige gemeente Rijnwaarden  over de 
deelname aan de  TEB besloten. Ook daar is kritisch naar de triple helixsamenwerking gekeken en is 
uiteindelijk daarom niet meteen voor de volle gevraagde periode van vijf jaren gekozen. De 
kritiekpunten waren vooral het ontbreken van een onvoldoende Liemerse agenda en onvoldoende 
bijdrage van de overige triple helix partners. 
 
In het onderzoeksrapport wordt gesteld, dat de concept voor de Economische Agenda Zevenaar als 
gevolg van de coronacrisis nog niet naar college en raad is gebracht. Dat is niet juist. De Economische 
Agenda is nog volop in ontwikkeling om samen met partijen als Lindus, LTO, MKB Zevenaar en 
Ondernemend Zevenaar tot een inhoudelijk programma agenda te brengen in synergie met  en als 
uitvoering van de Liemerse Economische visie.  
 
Bevindingen en conclusies 
De rekenkamercommissie concludeert met een  toetsing van de bevindingen aan het normenkader  



dat de doeltreffendheid niet goed is vast te stellen. Er is weliswaar een redelijke mate van consensus 
dat er resultaten en (toekomstige) baten zijn, maar de meeste daadwerkelijke maatschappelijke 
effecten zijn niet goed in beeld (ook omdat het ontbreekt aan doelstellingen of monitoring). Bij de 
Zevenaarse bedrijven is die consensus overigens wat kleiner. 
Ook de doelmatigheid niet helemaal goed is vast te stellen. Dat komt omdat er geen doelen zijn 
vanuit Zevenaar en de effecten voor Zevenaar niet goed in beeld zijn. De indruk bij betrokkenen is 
wel dat TEB-activiteiten aanvullend zijn op hetgeen lokaal of in Liemers verband gebeurt en 
(daarom) toegevoegde waarde bieden. Of de inzet van Zevenaar op drie ‘borden’ en drie 
schaalniveaus (lokaal, sub regionaal en regionaal) doelmatig is (de investering is gestegen) moet, 
aldus de rekenkamercommissie, de komende jaren blijken. 
 
Reactie college: 
De maatschappelijke en economische effecten van deelname aan TEB zijn dus niet goed in beeld. Dat 
maakt het daarom niet (goed) mogelijk een oordeel te vellen over de toegevoegde waarde van 
deelname aan de TEB voor Zevenaar. Maar als er al effecten zichtbaar waren, dan is het nog maar de 
vraag of die aan de activiteiten van TEB zijn toe te rekenen, omdat een causaal verband tussen de 
uitgevoerde activiteiten en bereikte economische effecten lastig aantoonbaar is. 
 
Over de betekenis van de TEB voor de regionale ontwikkeling is minder discussie. Het belang van de 
TEB  voor  het versterken van de regionale economie door Europese kansen te benutten en Europese 
subsidies te verwerven wordt vrij algemeen erkend.  Het economische belang en de versterking van 
het vestigingsklimaat staan hierbij voorop. 
Wij moeten ons daarbij realiseren dat de werkgelegenheid in Zevenaar onvoldoende is om de gehele 
beroepsbevolking van Zevenaar van een baan te voorzien. Banengroei in de regio is daarom ook voor 
Zevenaar van groot belang. 
 
Naast deze conclusies over doeltreffendheid en doelmatigheid wordt nog een aantal andere 
conclusies getrokken: 
1. Het ontbreekt aan informatie op outcome niveau over de economische ontwikkeling (banen, 
economische slagkracht, volume aan innovatieve projecten etc.) 
2. TEB staat niet hoog op de politieke agenda van de gemeenteraad. Uitsluitend bij 
besluitvorming over de voortzetting van (financiële) deelname is er aandacht voor de TEB. 
3. Mede omdat TEB naar het oordeel van betrokkenen groeit in haar rol kunnen de regionale 
baten verder stijgen. Dat kan ook door via Liemerse Ambassade de verbinding van kansrijke 
bedrijven met de TEB te optimaliseren en Liemerse speerpunten te koppelen aan regionale opgaven 
en investeringsagenda. 
4. Directe beïnvloeding van de gemeente op de koers van TEB realiseren door de governance 
aan te passen. 
 
Reactie college: 
Het klopt dat het ontbreekt aan goede gegevens op out come niveau waaraan de doeltreffendheid 
van de activiteiten van TEB gemoeten zouden kunnen worden. Daarbij moet wel de opmerking van 
hiervoor over de aantoonbaarheid van een causaal verband worden gemaakt. 
De aandacht voor de verbonden partijen, waartoe de TEB ook via de Regio Arnhem Nijmegen is te 
rekenen, is de afgelopen periode wel toegenomen. Met de vaststelling van de nota Verbonden 
Partijen in 2019 is een toezichtregiem ontwikkeld, dat de betrokkenheid van de raad bij deze partijen 
moet vergroten.  
De overige punten komen bij de aanbevelingen ter sprake. 
 
Aanbevelingen 
1. Op basis van de bevindingen, de toetsing aan het normenkader, de beantwoording van de 
vragen en de conclusies doet de RKC de volgende aanbevelingen aan de raad. Vraag het college om 



TEB te verzoeken om b.v. samen met de regio een beknopt monitoring instrument over gerealiseerde 
economische effecten op te stellen dat bij voorkeur ook voor de Liemers zelf (dus subregionaal) 
bruikbaar is.  
2. Ga in gesprek met het college hoe en met welke frequentie de samenwerkingsverbanden in 
het economische domein (TEB en Liemerse Ambassade) aan de orde komen in de raad.  
3. Vraag het college de lijnen tussen Zevenaars bedrijven en TEB te versterken door via de 
Liemers Ambassade en samen met de ondernemersverenigingen op zoek te gaan naar kansrijke 
verbindingen tussen TEB en bedrijven en maak een Liemerse propositie voor de regionale opgaven 
en de investeringsagenda.  
4. Vraag het college om te verkennen welke mogelijkheden er zijn om in Logistics Valley 
verband de positie bij TEB of in de board te versterken.  
5. Ga in gesprek met het college of kaderstelling van en .governance over TEB versterking 
behoeft  
 
Reactie college: 
In het kader van de versterking van de regionale samenwerking in de Regio Arnhem Nijmegen wordt 
ook de positie van de TEB in de regio opnieuw ingericht. Met een intentieovereenkomst wordt de 
triple helixsamenwerking versterkt en worden de krachten gebundeld. Dat moet leiden tot een 
bestuursakkoord en een investeringsagenda van de provincie, de (18 gemeenten van de) Regio 
Arnhem Nijmegen en  de TEB. In dit bestuursakkoord regelen we  hoe we samen uitvoering geven 
aan een gezamenlijke agenda voor de regio Arnhem - Nijmegen. Daarmee wordt duidelijk op welke 
manier de partners uitwerking gaan geven aan dit akkoord.  
De gemeenteraad besluit uiteindelijk over de deelname aan de regionale opgaven. 
Dit zorgt voor een grotere betrokkenheid bij de opgaven, die in regionaal verband, voor een deel ook 
door de TEB worden uitgevoerd. De mate, waarin de  Zevenaarse en Liemerse propositie in de 
regionale opgaven is ingebed zal mede bepalend zijn voor de deelname aan de opgave. 
Periodiek, in ieder geval binnen de P&C cyclus, zullen wij over de voortgang van de regionale 
opgaven en daarmee ook over de werkzaamheden van TEB rapporteren. 
 
 
 
 
 
 
 


